

# 乳腺癌细胞条件培养基对成骨细胞增殖抑制作用的机制探讨

《现代肿瘤医学》[ISSN:1672-4992/CN:61-1415/R] 期数: 2019年07期 页码: 1135-1140 栏目: 论著(基础研究) 出版日期: 2019-02-28

**Title:** Mechanism of osteoblast proliferation inhibited by breast cancer cell conditioned medium

**作者:** 李冲<sup>1</sup>; 文翔昊<sup>1</sup>; 刘映<sup>2</sup>; 李帑洛<sup>2</sup>; 李海艳<sup>2</sup>; 郭玉<sup>2</sup>

1.南华大学附属南华医院, 湖南 衡阳 421002; 2.南华大学药物药理研究所, 湖南省分子靶标新药研究协同创新中心, 湖南 衡阳 421001

**Author(s):** Li Chong<sup>1</sup>; Wen Xianghao<sup>1</sup>; Liu Ying<sup>2</sup>; Li Tangluo<sup>2</sup>; Li Haiyan<sup>2</sup>; Guo Yu<sup>2</sup>

1.Nanhua Affiliated Hospital of University of South China, Hunan Hengyang 421002, China; 2.Institute of Pharmacy and Pharmacology, University of South China, Hunan Province Cooperative Innovation Center for Molecular Target New Drug Study, Hunan Hengyang, 421001, China.

**关键词:** 乳腺癌细胞条件培养基; 骨转移; 增殖; Notch信号

**Keywords:** breast cancer cell conditioned medium; bone metastasis; proliferation; Notch signaling

**分类号:** R737.9

**DOI:** 10.3969/j.issn.1672-4992.2019.07.009

**文献标识码:** A

**摘要:** 目的: 探讨MDA-MB-231、MCF-7乳腺癌细胞条件培养基对hFOB1.19成骨细胞的增殖抑制作用与Notch信号通路的相关性。方法: MTT法检测MDA-MB-231、MCF-7乳腺癌细胞条件培养基对hFOB1.19细胞的增殖抑制效果; Western Blot与qRT-PCR分别检测hFOB1.19细胞的Notch1、Jagged1、Hes1蛋白与mRNA的表达。结果: MDA-MB-231、MCF-7条件培养基抑制hFOB1.19细胞增殖, DAPT (Notch阻断剂)可明显降低MDA-MB-231、MCF-7条件培养基对hFOB1.19细胞增殖的抑制作用。MDA-MB-231、MCF-7条件培养基上调hFOB1.19细胞Notch1、Jagged1、Hes1的mRNA和蛋白的表达, 并随着条件培养基浓度的增加, 以上指标的表达呈先上升而后下降的趋势。Notch阻断剂DAPT明显抑制两细胞条件培养基对hFOB1.19细胞的Notch1、Jagged1、Hes1 mRNA和蛋白表达的上调作用。结论: MDA-MB-231、MCF-7条件培养基对hFOB1.19细胞增殖抑制作用的机制与Notch信号通路相关。

**Abstract:** Objective: To investigate the relationship between the inhibitory effect of MDA-MB-231 and MCF-7 breast cancer cell conditioned medium on the proliferation of hFOB1.19 osteoblast and the Notch signal pathway. Methods: MTT assay was used to detect the inhibition of hFOB1.19 osteoblast proliferation. The protein and mRNA expression of Notch1, Jagged1 and Hes1 in hFOB1.19 osteoblast were detected by Western Blot and qRT-PCR respectively. Results: The MDA-MB-231 and MCF-7 conditioned medium inhibited the proliferation of hFOB1.19 cells. DAPT (Notch blocker) could significantly reduce the effect of the conditioned medium on hFOB1.19 cells. The mRNA and protein expressions of Notch1, Jagged1 and Hes1 in hFOB1.19 cells were up-regulated by MDA-MB-231 and MCF-7 conditioned medium. The dose-effect relationship was that as the concentration of conditioned media increasing, and the expression of the three tested items showed the tendency of first increasing and then decreasing. Notch blocker DAPT significantly inhibited the up-regulation of Notch1, Jagged1, Hes1 mRNA and protein expression in hFOB1.19 cells with MDA-MB-231, MCF-7 conditioned medium. Conclusion: The mechanism of hFOB1.19 cells proliferation inhibited by MDA-MB-231 and MCF-7 cells conditioned medium is related to the Notch signaling pathway.

## 参考文献/REFERENCES

- [1] Wang J, Rouse C, Jasper JS, et al. ABL kinases promote breast cancer osteolytic metastasis by modulating tumor-bone interactions through TAZ and STAT5 signaling [J]. *Sci Signal*, 2016, 9(413): ra12.
- [2] Jeffery JJ, Lux K, Vogel JS, et al. Autocrine inhibition of the c-fms proto-oncogene reduces breast cancer bone metastasis assessed with in vivo dual-modality imaging [J]. *Exp Biol Med (Maywood)*, 2014, 239(4): 404-413.
- [3] Mao Y, Keller ET, Garfield DH, et al. Stroma cells in tumor microenvironment and breast cancer [J]. *Cancer Metastasis Rev*, 2013, 32: 303-315.

- [4]Lu Guangping, Yin Yongmei, Zhou Xuefeng, et al. Progression mechanism and targeted therapy of bone metastases about advanced breast cancer [J]. *Modern Oncology*, 2017, 25(02): 314-318. [鲁光平, 殷咏梅, 周雪峰, 等. 乳腺癌骨转移机制与靶向治疗进展 [J]. *现代肿瘤医学*, 2017, 25(02): 314-318.]
- [5]Guo HJ, Lu Y, Wang JH, et al. Targeting the Notch signaling pathway in cancer therapeutics [J]. *Thorac Cancer*, 2014, 35(6): 473-486.
- [6]Capaccione KM, Pine SR. The Notch signaling pathway as a mediator of tumor survival [J]. *Carcinogenesis*, 2013, 14(7): 1420-1430.
- [7]Angelo RC, Ouzounova M, Davis A, et al. Notch reporter activity in breast cancer cell lines identifies a subset of cells with stem cell activity [J]. *Mol Cancer Ther*, 2015, 14(3): 779-787.
- [8]Park HJ, Kim SR, Kim SS, et al. Visfatin promotes cell and tumor growth by upregulating Notch1 in breast cancer [J]. *Oncotarget*, 2014, 13: 5087-5099.
- [9]Dai Y, Wilson G, Huang B, et al. Silencing of Jagged1 inhibits cell growth and invasion in colorectal cancer [J]. *Cell Death Dis*, 2014, 5(4): e1170.
- [10]Liu H, Wang JX, Liu ZL, et al. Jagged1 modulated tumor-associated macrophage differentiation predicts poor prognosis in patients with invasive micropapillary carcinoma of the breast [J]. *Medicine (Baltimore)*, 2017, 96(16): e6663.
- [11]Canalis E, Parker K, Feng JQ, et al. Osteoblast lineage-specific effects of Notch activation in the skeleton [J]. *Endocrinology*, 2013, 154(2): 623-634.
- [12]Chen S, Lee BH, Bae Y. Notch signaling in skeletal stem cells [J]. *Calcif Tissue Int*, 2014, 94(1): 68-77.
- [13]Veronesi F, Borsari V, Sartori M, et al. The use of cell conditioned medium for usculoskeletal tissue regeneration [J]. *J Cell Physiol*, 2018, 233 (6): 4423-4442.
- [14]Khanmohammadi N, Sameni HR, Mohammadi M, et al. Effect of transplantation of bone marrow stromal cell-conditioned medium on ovarian function, morphology and cell death in cyclophosphamide-treated rats [J]. *Cell J*, 2018, 20 (1): 10-18.
- [15]Zhang JW, Luo EM, Wu YH, et al. A Notch signaling pathway inhibitor affects chondrogenesis of human umbilical cord mesenchymal stem cells [J]. *Chinese Journal of Tissue Engineering Research*, 2014, 18(23): 3609-3615.

---

**备注/Memo:** 湖南省教育厅重点课题 (编号: 17A190) ; 衡阳市科技局项目 (编号: S2018F9031025334)

---

更新日期/Last Update: 2019-02-28